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I n  rolul diavolului Koroviev, din 
,.Maestrul şi Margareta", după MI
hail Bulgako\', Ia Teatrul Mic 

Mitică 
Popescu 

��···Cu alte euTinte, 
"• t ' (,!ii s n un norocos .... 

- Stimate Mitică PtJpescu, v-aş 
ruoa să-mi acorda!i un interviu 
pentru revista .,Teatrul" ! 

Nu prea sint obişnui t  cu interviu
rile, cu declaraţiile . . . Au inceput să-mi 
fie solicitate cam tîrziu . .. 

- Incercaţi totuşi să vă schitat i 
biografia artistică. Perioada insti
tutului, experienţa de la Piatra 
Neamt . . .  

Am fost studentu l lui  Constantin 
M0rumn, avîndu-1 ca asistent pe M ihai 
Mu -euţii. In institut am j ucat foarte 
multe roluri de compoziţie, pentru mine 
en. o pliicere să fac personaje cit mai 
dift rite. Imi ami ntesc, la , ,Casandra" am 
jucat in Drumul de fier, în Pa.�sacaglia 
( tatăl) ... Examenul de stat mi l-am dat 
cu Mihail din Vassa Jeleznova de Gork i .  
In aceeaşi perioadă a anilor d e  şcoală 
am avut oca;da să joc şi  la Teatrul de 
Comedie şi am reuşit să învăţ foarte 
mult, pentru că teatrul avea pe vremea 
aceea o trupă minunată : Ciubotăraşu, 
Beligan, Gărdescu, Nineta Gusti, mai ti
neri i  Dinică, M oraru, Albulescu . . .  La Pia
tra Neamţ am avut şansa să-mi incep ca
riera intr-o trupă foarte bună, condusă 
de un animator talentat. Ion Coman ştia 
să asigure mobilitatea echipei, să creeze 
un spirit de emulaţie generală. Ţi se dă
dea de Ia inceput o sarcină foarte Impor
tantă - reuşeai sau nu, rămineai sau erai 
eliminat. Era extraordinar ! Lucram 
foarte mult, in teatru nu era decit un 
singur regizor angajat permanent, in 
schimb erau invitaţi cei ce d oreau să co
laboreze cu noi, cei ce aveau un proiect 
şi  vroiau să-I realizeze. Reuşita era ca şi 
asigurată, pentru că exista ca bază de 
pornire un gînd al regizorului.  Eram o 
echipă tînără, dispusă la orice fel de ex-
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perien \l' .  A vt•am cu tu! i i  o ex lraord ina r[l 
d i splln i b i l i t a t e  de joc . . . Dl' asemenea, tru
pa era mereu reîmprospătată, un actor 
s U1 t ca acolo maximum t rei ani, după care 
mulţ i  veneau în Bucureşti. De aceea, se 
vorbea ca de o .. trambulinf•·· a talen telor 
�i in gl um{t se spunea că este "un tea
t ru bucureştean cu sediul la Piatra 
Neamţ" .. . Critica era foarte atentă cu n oi , 
e x i st a  o colaborare adevărată, cronicarii 
erau consu l ta ţ i permanent ; exista chiar 
obiceiul  <"U. per i od i c, un autobuz sf1 aducă 
d i n  Bucu re�t i gazet a r i .  Vedeau spectaco
lele noa.�tre �i k d iscutau împreună cu 
noi. Pentru că era firesc ca nu toate cel e 
şapte spec t acole a l e  u nei stagiuni sf1 se 
r i d i ce l a  <H'ePaşi val oare. In 1 969 s-a or
ga n i za t  l a  Piatra Neamţ primul festival 
dC' leal ru pentru tineret... 

- La care aţi obţinut premiul de 
interp retare pentru Vang din Omu l 
cel bun d in Sîciuan . . . 

A fost de fapt prim a manifestare de 
acest  gen, aşa cf1 putem spune că l a  
Piatra Neamţ .,s-a inventat" festivalul de 
tl'at ru în provi ncie ! . . .  Spiritul de echipf1 
functiona perfect, nu existau vedete, tru
pa însăşi era vedeta, jucam toţi, pri n  ro
t a ţie,  şi atunci, în aşteptarea rolurilor 
m a r i .  fi ecare făcea orice cu plăcere şi ni ci 
o creaţie nu rămînea anoni mă. Pentru 
cei l a l ţ i ,  doar m ari le roluri contează, eu 
n -am văzut - şi vorbesc din cxperien
\fl - ca un rol mic să fie anali zat cum 
se cu \·ine : se spune, eventual, că actorul 
.. s-a achi tat în bune condiţiuni", şi atît. 
Deşi munca, solicitarea, răspunderea la 
un astfel de rol sint foarte mari, dacă 
ai 5-6 replici nu-ţi poţi permite să gre
şeşti nici  una, pe cînd la un rol de cîteva 
zeci, sute . . .  Oricit de bun ar fi Groparul, 
tot despre Hamlet se va vorbi ! 

- La Piatra Neamţ, în doar şase 
ani, aţi jucat extrem de multe ro
luri, dintre care cel puţin două sînt 
creaţii de referinţă, Woyzeck şi 
Peer Gynt. Ati colaborat cu regi
zori foarte talentaţi, aţi avut parte
neri e.rcepţionali... 

Experienţa de la Piatra Neamţ a în
semnat o şcoală pentru mine. Acolo am 
aflat că spectacolul e un tot şi fiecare 
compartiment trebuie să fie servit cu 
aceeaşi ardere, totul trebuie să funcţio
neze perfect, ca intr-un angrenaj in care 
fiecare rotiţă e importantă. Am învăţat 
lucrul acesta de la mari regizori, şi imi 
amintesc totdeauna cu nostalgie de peri
oada lucrului la Woyzeck, cind ni se crea 
posibilitatea de a improviza, eram lăsaţi 
să ajungem singuri la adevărul persona
jelor, şi lucrul acesta ne convenea de mi
nune. Am învăţat atunci şi cum să ne 
privim colegii, dacă vă mai amintiţi, 

In rolul sacagiului Vang din "Omul 
cel bun din Siciuan" de Brecht, l a  
Teatrul Tineretului din Piatra 
Neamţ 

In Peer Gynt, alături de Adrla 
Pamfii-Almijan, pe scena Teatrului 
Tineretului din Piatra Neamţ 
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In ,.Emigranţii" de Slavomir Mro
zek, alături de Ştefan Iordache, pe 
scena Teatrului Mic 

eroii, cind nu aveau replică, stăteau pe 
nişte banchete şi priveau la ceea ce se 
intimpla in scenă. 

- Din 1973, prin transfer, aţi de
venit actor al  Teatrului Mic. Ce în
seamnă pentru dumneavoastră a
ceşti zece ani ? 

S-ar putea să fiu subiectiv, dar nu 
cred să greşesc cînd afinn că sîntem una 
dintre cele mai bune trupe din ţară şi 
din Europa. Care alt teatru işi permite 
sii aibă într-o reprezentaţie atîţia actori 
buni ? Aici mi-am intărit părerea că fără 
animator un teatru nu poate să strălu
cească, iar la Teatrul Mic există un 
foarte talentat director, un mare anima
tor, care a ştiut să consolideze o trupă cu 
actori talentaţi şi cu mari regizori... Nu 
de la inceput am făcut roluri importante 
aici, am pornit  prin a inlocui... Cind tea
trul a căpătat ,alt profil, odată cu stabi
lirea programuLui repertorial care, 
iată, după şase ani, continuă să fie res
pectat - am avut ocazia să mă intilnesc 
cu roluri extrem de interesante. Jucasem 
şi înainte (în Raţa sălbatic4, in Stîlpii 
societăţii), dar au urmat Emigranţii, Să 

'" ') . -

im brăcăm pe cei goi. Pluralul  cnglcze.�c. 
Nc btma din Chaillot. Nu sint Turnul 
Eiffel,  MaC?strul şi Margare ta,  Et'ul mediu 
i n t i m  plător, Nişte ţărani. 

- Pe scena Teatrului Mic v-aţi 
reintilnit cu vechi colegi - Carmen 
G a lin, Ioana J>a velescu . . .  

Da, cu citiva di ntre actu al i i  ml'i par
t eneri am jucat şi la Piatra NC'amt şi am 

.avut bucuria să-i intilnesc şi aici .  Este un 
merit al  teatrului nositu c ă  a pt·i mi t şi  
primeşte in continu are şi tinere talente : 
Dan Condurache, Dinu Manol ache, Rod ica 
Negrea, Gheorghe Visu.  Teatt·u de calitate 
nu se poate face decît cu actori foarte 
buni. şi reala &1.tisfactie o afli alături de 
parteneri talentaţi. . .  

- Sînteţi un mare actor, care 
excelează prin naturaleţe şi firesc. 
Cum explicati această extraordi
nară capacitate a unei personalităţi 
puternice de a se modela in alte 
fiinţe, fundamental deosebite intre 
ele ? Cum conviet uiesc visătorul 
Peer şi causticul Koroviev ? Cum se 
împacă luciditatea tragică a lui 
Woyzeck cu singele rece al capo
ralului Ioachim ? Sau abulia lui 
Ion, cu disimularea lui Năiţă Lu
cean ? 

De cite ori mi se pune această In
trebare, îmi aduc aminte de un mare 
actor sovietic, Cerkasov (sigur, păstrînd 
proporţiile) , care a răspuns printr-o pri
vire . . .  spre plafon ! Deci, nu-i .. vina " 
mea ! Muncesc foarte mult la un rol pînă 
ajung la firesc. Nu mii gîndesc numai la 
biografia personajului, in cadt·ul pagini
lor de text, ci şi la ceea ce a existat îna
i nte şi la ceea ce se va petrece după ... 
Caut să aflu şi să spun cit m ai mult 
despre acel om care e personajul, fără 
artificii ! Spuneam altă dată că un rol e 
ca o compoziţie de şcoală, trebuie să aibă 
i ntroducere, cuprins şi încheiere, să fie 
un tot rotund, nu o apal'iţie intimplă
toare. Firescul se dobîndeşte prin muncă, 
de la mult trebuie să ajungi la foarte 
puţin, un minimum de gesturi pentru un 
maximum de adevăr. Această limpezire 
vine pe parcurs, în drumul pe care-I stră
baţi pînă la premieră ai tot timpul să te 
gîndeşti şi să-ţi compui personajul. De 
aceea, mulţi  actori indrăgesc mai mult 
munca in teatru, pentru că aici depinzi 
în primul rind de tine ; in cinema poţi 
colabora cu regizorul, dar pe timpul fii
mărilor el e şeful şi stăpînul. 

- Aţi putea să încercaţi să v4 
autodefiniţi stilul de joc ? Disponi
bilitatea remarcabilă de a trece din 

https://biblioteca-digitala.ro



dramă in tragedie, apoi la musical 
şi iar in dramă ... 

Sint u n  actor de compoziţie şi-mi  
place să merg eu spre text, şi nu să-I 
trag l a  m i ne ; deal tfel, e esenţial să te 
i ntegrezi in vizi unea ele ansam blu a spec
tacolu l u i .  M-am in teles bine cu regi zorii ,  
am avut incredere in ei şi pot spune cf1 
am invă(at foarte multe de l a  foarte 
mul ţi .  Sint maleabil ,  m i - a  plăcut si1 joc 
cit mai mult,  acceptind ceea ce mi s-a 
oferit. Asta nu înseam nă c{l nu m i - am 
păstrat personal itatea artistică. 

- In ce măsură un actor de va
loare unanim recunoscută poate 
să-şi ,.hotărască soarta" artistică '! 

E pueri l ce vă spun, dar a cere u n  
rol p e  care ţ i - I  doreşti înseamnă să n u  
m a i  poţi visa l a  el ! Eu nu m ă v ă d  î n 
tr-un personaj decît după c e  a m  fost 
distribuit. La lectura unei piese poate 
să-mi placă un personaj , dar ca realizare 
artistică, nu ca virtuală ipostază a mea . 
Numai cînd eram tînăr de tot mă gin
deam, amuzat, la personajul lui Carnii 
Petrescu, Mitică Popescu . . .  Am fost pus 
in situaţia de a-mi exprima dorinţa, am 
fost intrebat ce aş vrea să joc. Nu din 
modestie n-am cerut nimic, ci pur 
şi simplu nu ştiu să aleg. Dacă 
mi se oferă ceva, eu încerc, caut să 
înţeleg datele personajului şi să mi-1 
apropii. In această instituţie nu cred să 
ti refuzat vreodată u n  rol. Ceea ce nu 
s-ar putea spune şi de.;pre cinematogra
fie, unde am fost pus in situaţia de a nu 
accepta unele oferte, pentru că sint oa
meni care te bagă intr-un şablon şi n u  
t e  văd decit în acelaşi t i p  d e  roluri. Şi 
mie imi place - nu ştiu dacă reuşesc 
totdeauna - să fac ceva nou, de aceea 
nici aprecierile nu le iau in consideraţie 
decît in măsura in care se referă la ce 
a adus nou un rol faţă de altul. 

- Fiindcă a venit vorba de film, 
cum vă J)Tiviţi propriile perfor
manţe ? Cum trataţi această posi
bilitate pe care v-o dă filmul ? Dar 
în teatru, ce înseamnă pentru dum
neavoastră o reprezentaţie oare
care, cea cu numărul X, de exem
plu ? 

E puţin ciudat să te vezi evoluind 
pe ecran - eu nici in oglindă nu prea 
mă uit. Intervine un soi de enervare, 
pentru că eşti mai totdeauna nemulţumit 
de rol şi ai vrea să-1 faci altfel, să 
schimbi cite ceva, şi nu se mai poate. 
Probabil pentru că mie mi-a plăcut foarte 
mult matematica, iubesc şi exactitatea. 
Consider că un spectator obişnuit, care 
nu a asistat la prem ieră, trebuie să vadă 
acelaşi spectacol, chiar daCă este a 87-a 
reprezentaţie. Sigur, poţi fi in formă mai 
bună sau mai proastă, dar cred că n-am 

In rolul Ludov1co Nota din .,Să 
imbrllcăm pe cel gol" de Pirandello, 
la Teatrul Mic. Parteneră, Valerla 
Scciu 

creat .,surprize" şi n-am "colaborat" cu 
autoi'Ul, incercind totdeauna să respect 
viziunea stabilită după indelungata peri
oadă de repetiţii. 

- Vorbiţi-mi, vă rog, despre re
laţia cu partenerii de scenă, in 
viaţă ! 

- Mi-e greu să joc fără un partener 
foarte bun sau bun, nu-mi place, nu că 
nu m-aş descurca, dar te simţi bine doar 
atunci cînd poţi comuni ca cu cel de ală
turi, ca şi în viaţă, cînd vrei să crezi că 
nu vorbeşti de unul singur. Nu cred că 
nişte oameni care nu-şi dau "bună ziua" 
in viaţa de toate zilele pot să realizeze 
o comunicare optimă pe scenă ; la ne
voie, incerci, mi s-a intimplat şi m i e, dar 
rezultatul nu e cel dorit. 

După cum am avut şansă in meserie 
- eu consider că şansa e lucrul cel m ai 
important, pe lîngă talent - aşa am avut 
şansă şi in viatii ! Am intilnit un om mi
nunat ! Poldi ,  Leopoldina Bălănuţă, e nu 
numai o actriţă admirabilă - am avut 
ocazia să jucăm alături -, dar şi un par
tener de viaţă extraordinar. Şi nu pot 
să nu recunusc că de multe ori, in me
serie chiar, mi-a fost de u n  real ajutor, 
fiinci un fel de "omul de colţ" , cum se 
spune in box ; s-a dovedit întotdeauna 
că ea a avut dreptate. Pen tru că mai bine 
se vede din afară, şi, cînd ai alături un 
om de bună-credinţă, te poate ajuta să 
rezol vi ceea ce tu singur nu reuşeşti... 
Cu alte cuvinte, sînt u n  norocos !. .. 

Irina COROIU 
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